
 ظريف: رويترز  روزي 50 دروغ 
عليه اقتصاد ايران مي سازد 

نقل قول معاون اقتصادی اتاق بازرگانی از سيف: هيچ نمي دانم در شرايط فعلي ارزي چه كار كنم

درخص��وص اي��ن معاه��ده عن��وان ك��رد: 
»متأس��فانه عده اي امروز از FATF تابويي 
س��اخته اند كه البت��ه باي��د اي��ن را بگويم 
اكثر كس��اني كه درخصوص اي��ن موضوع 
صحبت هايي را داش��ته اند، اطلاع چنداني 
از آن ندارند و بعضاً مي گويند FATF شايد 
يك قرارداد باشد و شايد يك چارچوبي براي 
مذاكره است يا اينكه آنها احتمالاً نمي دانند 
چ��ه تأثيراتي اي��ن موض��وع مي تواند براي 
كشور در پي داشته باش��د كه امروز من هم 

نمي خواهم در اين رابطه صحبتي كنم.« 
ظريف سپس به دو مشكل شفافيت امور بانكي 
و مالي كش��ور و همچنين موض��وع مبارزه با 
پولشويي، اشاره كرد و ادامه داد: »به اعتقاد ما 

اين دو مشكل قابل حل است و هرچند ارتباط 
مستقيمي هم با وزارت امور خارجه ندارد، ولي 
ما در اين زمينه هم پيگير هستيم و ان شاءالله 

راهي براي آن پيدا خواهيم كرد.« 
وي گفت: »ما معتقديم كه در كشور بايد يك 
سياست خارجي وجود داشته باشد و همانطور 
كه در قانون اساس��ي هم آمده اس��ت، تعيين 
خطوط و سياست هاي كلان، سياست خارجي 
از جانب رهبر معظم انقلاب اس��لامي صورت 
مي گيرد و ما در موضوع FATF هم اين كار 
را ادامه خواهيم داد و ج��اي نگراني براي بازار 

نيست.« 
ظريف در بخ��ش ديگري از س��خنان خود به 
شناسايي شيوه هاي دورزدن تحريم ها توسط 

امريكا اشاره كرد و تصريح كرد: »گرچه در كوتاه 
مدت، قلدري هاي امريكا مؤثر واقع مي شود و 
امريكا برخي مجاري تنفس��ي ما را شناسايي 
كرده و اگر هم به اندازه كافي شناسايي نكرده 
بود، با دس��تگيري ضراب و صدرهاشمي اينها 
را شناس��ايي كردند، اما امروز هزينه بدنامي را 

ترامپ مي دهد.« 
ظريف همچنين به موج سازي رسانه اي عليه 
ايران پرداخت و با بيان اينكه برخي رسانه هاي 
غربي از جمل��ه رويترز روزان��ه 50خبر دروغ 
درباره اقتص��اد ايران منتش��ر مي كند، اظهار 
كرد: »اين خط اخب��ار منفي علي��ه ايران، با 
هزينه سرسام آور يكي از كشورهاي همسايه 

ما دنبال مي شود.« 

   شافعي: منافع دلالان  ارجحيت يافته 
است

رئيس اتاق بازرگاني ايران از عدم توجه واقعي 
به بخش تولي��د، حذف كارشناس��ان خبره از 
تصميم گيري، وجود مراكز متعدد تصميم گيري 
و در نظر گرفتن مناف��ع دلالان به جاي منافع 

مولدان انتقاد كرد. 
غلامحسين شافعي با اشاره به سخنان مهم 
مقام معظم رهبري در حوزه برجام خاطرنشان 
كرد: بدون توجه به حل مس��ائل و مشكلات 
كش��ور به لحاظ س��اختاري نمي توان حتي 
در حوزه هاي مس��اعد بين المللي نيز اقتصاد 

شكوفايي را تجربه كرد. 
وي اظهار داشت: اكنون بزنگاه تاريخي بسيار 
مهمي پيش روي ايران قرار دارد و اين در حالي 
اس��ت كه خيلي وقت اس��ت برخي مسئولان 
تصميمات س��خت براي نجات بخش اقتصاد 

ايران گرفته اند. 
وي با تأكيد بر اينكه در ايران نوآوري و خلاقيت 
منشأ و موتور اصلي خلق ثروت نيست، گفت: به 
همين دليل اقتصاد كشور شكننده بوده و با هر 

تكاني تحت تأثير قرار مي گيرد. 
ش��افعي تصري��ح كرد: مس��ائل و مش��كلات 
اقتصادي در داخل كش��ور نبايد طوري مطرح 

معاون اول رئيس جمهور در جلسه غيرعلني 
مجلس در م�ورد اقدامات انجام ش�ده براي 
مقابله با گراني ها تأكيد كرد كه جاي نگراني 
درباره مس�ائل اقتصادي و وضعيت معيشتي 
مردم نيست، راهكارهايي براي تأمين مايحتاج 
مورد نياز مردم در نظر گرفته ش�ده اس�ت. 
روز گذش��ته معاون اول رئيس جمهور به همراه 
وزرای اقتصادی دولت براي بررسي گراني هاي 
اخير و افزايش قيمت ارز و مش��كلات اقتصادي 
در جلس��ه غيرعلن��ي مجلس ش��ركت كردند. 
ش��هباز حس��ن پور در گفت وگو با »ايسنا«، در 
توضيح جلس��ه غيرعلني مجلس اظهار داشت:  
در اي��ن جلس��ه جهانگي��ري گزارش��ي درباره 
اقدامات انجام ش��ده علي��ه ايادي اس��تكبار در 
موضوع اقتصادي ارائ��ه و اعلام كرد كارگروهي 
از قواي سه گانه براي مبارزه جدي تر با مسائل و 
مشكلات پيش رو تشكيل شده است، مشكلاتي 
كه دشمنان قسم خورده ما در بعد از برجام براي 
ما رقم زده اند. اين نماينده مجلس افزود: براساس 
توضيحات داده شده در اين كارگروه، راهكارهاي 
اساسي انديشيده شد تا بتوان مايحتاج موردنياز 
م��ردم را تأمين ك��رد. همچني��ن مواداوليه به 
كارخانجات و بخش صنعت داده ش��د و واردات 
در اين موارد بدون محدودي��ت صورت گرفت، 

بنابراين جاي نگراني براي مسائل اقتصادي مردم 
و وضعيت معيشت آنها وجود ندارد. حسن پور در 
مورد موضوع گراني هاي اخير گفت: قرار ش��د 
دولت طي هفته هاي آين��ده تصميم گيري ها و 
نظارت هاي خود را اعلام و كنترلش را بر وضعيت 

بازار بيشتر كند. 
رئيس مجلس نيز درخصوص اين جلسه گفت: 
خوش��بختانه رهبري معظم انقلاب س��ازوكار 
مديريتي را طراحي كردند تا قواي مختلف كشور 
با هم تصميم گيري كنند و ضوابطي هم براي اين 
موضوع گذاشتند كه اميدواريم با اين جلسه، اين 
فكر عميق تر شود و شرايط كش��ور بهبود يابد. 
علي لاريجاني اظهار داشت: در جلسه غيرعلني 
مجلس درباره وضعيت قيمت ها و نگراني هايي 
كه در كشور در اين زمينه به وجود آمده صحبت 
شد، لازم بود بحث جدي ميان مجلس و دولت 
صورت گي��رد. لاريجاني در پاس��خ به س��ؤالي 
مبني بر اينكه تدبير ف��وري دولت براي كنترل 
گراني هاي اخير چيست، توضيح داد: اميدواريم 
خدا به همه ش��ما صبر بدهد. رئيس مجلس در 
پايان در پاسخ به س��ؤال ديگري مبني بر اينكه 
آقاي وكيلي اعلام كردند، ش��ما ديداري درباره 
FATF با رهبر معظم انقلاب داشته ايد، گفت: 

ديداري نداشته ام.

وزير صنعت و معدن نس�بت به اظهارات معاون 
خود و بي احترامي وي به رسانه ها واكنش نشان 
داد و گفت: بنده به نمايندگي از ديگراني كه قدر 
رس�انه ها و مطبوعات را نمي دانند عذرخواهي 
مي كنم، »س�ينكي« حتماً خس�ته بوده است!
حس��ن يونس س��ينكي معاون ام��ور اقتصادي و 
بازرگاني وزارت صنعت در همايش گراميداشت روز 
اصناف، در واكنش به سؤال خبرنگاري درخصوص 
اقدامات انجام شده براي تنظيم بازار گفت: رسانه ها 
چرت و پرت به مردم نگويند تا ما حرفمان را بزنيم. 

محمد شريعتمداري وزير صنعت و معدن در واكنش 
به اظه��ارات معاون خود مبني بر اينكه رس��انه ها 
درباره مس��ائل اقتصادي چرت و پ��رت مي گويند، 
گفت: حتماً آقاي سينكي خس��ته بوده و خطاب 
اظهاراتش نسبت به اصحاب رسانه و جرايد نبوده 
است. بدون ترديد اين شخص رسانه اي بوده و اين 
صبر لسان و اشتباه بيان از آن قسمت هايي است كه 
نياز به گذشت رسانه ها دارد. شريعتمداري تأكيد 
كرد: بنده به نمايندگي از ديگراني كه قدر رسانه ها و 

مطبوعات را نمي دانند عذرخواهي مي كنم.

رونمايي از پشت پرده گراني ها در جلسه غيرعلني مجلس

جهانگيري: در تأمين مايحتاج مردم مشكلي نداريم

عذرخواهي شريعتمداري از رسانه ها

»سينكي« حتماً خسته بوده است!

   گزارش 2 

   خبر

 

سخنگوي دولت: 
كلي سكه و ارز براي برطرف كردن عطش 

عده اي عرضه كرديم ! 
س�خنگوي دولت با اش�اره ب�ه عرضه بي�ش از 7ميليون س�كه و 
۹ميلي�ارد و 7۰۰ميليون دلار تا ۲۵خرداد س�ال جاري، ارز 4 هزار 
و ۲۰۰تومان�ي براي برطرف ك�ردن عطش عده اي، ولع ب�ازار براي 
خريد اين حجم از س�كه و ارز را م�ورد انتقاد ق�رار داد. در مقابل 
نيز يك نماينده مجلس  گفت: تصميمات يك كش�ور نبايد 7هزار 
ميليارد تومان س�ود براي »عده اي خاص« به دنبال داشته باشد. 
به گزارش »جوان« محمدباقر نوبخت متولي سازمان برنامه وبودجه به 
عنوان يكي از مهم ترين نهادهاي ماليه كشور است، در حاشيه سفر به 
شهرستان پاكدشت با اشاره به نوسانات قيمت ارز در ماه هاي گذشته 
گفت: هول زدن برخي از افراد كه به بازار هجوم مي آورند، موجب افزايش 
قيمت ارز شده است. اگر ما به بانك مركزي امريكا هم وصل باشيم، براي 

تأمين ارز در اين شرايط با مشكل مواجه مي شويم. 
س��خنگوي اقتصادي دولت كه ماهانه متولي تأمي��ن بيش از 17هزار 
ميليارد توماني بودجه جاري كشور اس��ت و بيش از هر فرد ديگري به 
اثرات تحريم هاي پيش رو بر بازاره��ا و ماليه دولت به عنوان مهم ترين 
بازيگر اقتصاد ايران واقف است، مدعي شد: بيش از 7ميليون قطعه سكه 

براي اينكه عطش عده اي گرفته شود، به بازار عرضه شد. 
وي اظهار داشت: ۹ميليارد و 700ميليون دلار تا ۲5 خرداد سال جاري، 
ارز 4 هزار و ۲00توماني فروختيم كه اين ميزان از مدت مش��ابه سال 

گذشته بيشتر بوده است. 
   چه ضرورتي دارد چنين ولعي در بازار ايجاد شود؟

از سوي ديگر عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »خانه ملت«، با ارزيابي سياست حراج سكه اظهار 
داشت: تصميمات اخير دولت از جمله حراج سكه در واقع تسليم شدن 
در مقابل شرايطي است كه عده اي خاص براي كشور فراهم مي كنند. 

عبدالرضا مصري با اشاره به صحبت هاي رئيس جمهور در زمينه تلاطم 
بازار ارز و سكه بيان داشت: اگر رئيس جمهور اعتقاد دارد كه اين روند 
رواني است بايد با اين فضاي رواني برخورد شود، نه اجرايي و عملياتي. 
وي با بيان اينكه بازار سكه به سود عده اي خاص تمام شده است، گفت: 
اينكه عده محدودي در زمان محدود بيش از 7هزار ميليارد تومان از سكه 
سود ببرند را نمي توان گفت سياستگذاري شده است، چراكه هيچ وقت 
سياست كشوري اين نيس��ت كه 7هزا ميليارد تومان به عده اي خاص 
سود برسد، بلكه اين تسليم شدن در مقابل خواسته عده اي خاص است. 
از س��وي ديگر در ش��رايطي بخش پولي و مالي ايران و ريس��ك هاي 
بين المللي حاكم بر اقتصاد ايران، وضعيت بازارها را نوساني كرده است 
و نقدينگي مازاد در اختيار عده اي، اش��تها و ولع زيادي براي دلالي و 
سفته بازي در بازار ها پديد آورده كه ابزار مالياتي و شفافي براي مقابله با 

سفته بازي در كشور وجود ندارد. 
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88498433سرويس  اقتصادي

همزمان ب�ا بروز چال�ش  در جريان 

جعفر تكبیري
اقتص�ادي كش�ور و آغ�از قط�ع    گزارش   یک

همكاري ه�اي ش�ركت هاي بزرگ 
اقتصادي دنيا با ايران تحت فش�ار امريكا، محمدجواد ظريف 
وزير ام�ور خارجه و يك�ي از طراحان اصلي برجام در جلس�ه 
 هيئت نماين�دگان ات�اق بازرگان�ي اي�ران حضور ياف�ت و در 
آنجا به اعضاي اتاق پيشنهاد كرد كه براي ادامه تجارت سراغ 
ك�ه اتفاق�ي  برون�د؛  اروپاي�ي  كوچ�ك   ش�ركت هاي 

به زع�م وزي�ر امورخارج�ه باع�ث بهبود ش�رايط مي ش�ود. 
      

ظريف به مذاكرات خود با مقامات اروپايي براي حفظ برجام اشاره كرد 
و گفت: »اروپايي ها در حال شناس��ايي شركت هاي كوچك و متوسط 
براي كار با ايران هس��تند، من از اتاق بازرگاني مي خواهم شركت هاي 
كوچك و متوسط داخلي و طرف هاي اروپايي آن را شناسايي كند چراكه 
ما بايد تعيين كنيم با كدام شركت هاي اروپايي كار مي كنيم، نه آن كه 

اروپايي ها معرفي مي كنند.« 
در حالي كه روزانه ش��ركت هاي بزرگ آلماني از اي��ران خارج و قطع 
همكاري را براي خوش خدمت��ي به امريكايي ها رس��انه اي مي كنند، 
شركت هاي كوچك و متوسط آلماني موس��وم به ميتل استند، حدود 
يك ماه پيش و پس از آنكه وزير خارجه آلمان با همتاي امريكايي اش 

ديدار داشتند، به دنبال توسعه تجارت با ايران بودند. 
محمدجواد ظريف در روزهايي كه بازار كش��ور زي��ر تلاطمات ارزي 
است و شركت هاي شرقي و غربي يكي پس از ديگري در حال خروج از 
ايران هستند، در نشست مشترك با اعضاي اتاق بازرگاني ايران هدف 
راهبردي امريكا از ايجاد چنين شرايطي را خروج ايران از برجام دانست 
و در عين حال تأكيد كرد: اين به معني آن نيست كه تحت هيچ شرايطي 

از برجام خارج نمي شويم. 
   فراموشي ظريف از نمايش بانك مركزي؟

ظريف در عين حال جمله قابل تأمل ديگري نيز گفت: »از اول نيز قرار 
نبود مشكلات بانكي توسط برجام حل شود، بلكه مشكلات بانكي مربوط 

به عدم شفافيت و عدم عضويت در FATF است.« 
اين ادعا در حالي روزگذشته در س��الن اتاق بازرگاني طنين انداز شد 
كه هنوز خبرنگاران و مردم دعوت سيف از خبرنگاران در از سر گيري 
س��وئيفت و موفقيت برجام در برقراري ارتباط بانكي را از ياد نبرده اند. 
حتي تا هفته ها اخبار افزايش ارتباط بانك هاي ايراني با ساير بانك ها بعد 

از برجام نيز در دستور كار روابط عمومي بانك مركزي بود. 
همچنين وزير امورخارجه كه طي چند س��ال گذش��ته كوشيده بود 
برقراري روابط با ش��ركت هاي بزرگ غربي را از دس��تاوردهاي برجام 
برشمارد، حالا با خروج اين شركت ها از ايران نظر خود را تغيير داده و 
به اعضاي اتاق بازرگاني عنوان كرد كه كليد حل مشكلات اقتصادي و 
مبادلات ما با اروپايي ها، شركت هاي كوچك و متوسط اروپايي است! 

ظريف ادامه داد: »متأس��فانه عده اي هم در داخل هس��تند كه خيلي 
فراموش كار هس��تند و يادشان نيس��ت تا چند وقت پيش صحبت از 
بي دستاورد بودن برجام مي كردند و امروز گله مند از خروج شركت هاي 

اروپايي از ايران هستند.«
ظريف غافل از اين است كه دلواپسان يا همان كساني كه برجام را بدون 
دستاورد اقتصادي مي دانس��تند، دقيقاً همين رفت و آمد بيهوده دهها 

هيئت تجاري خارجي و شركت هاي اروپايي را پيش بيني مي كردند. 
ظريف س��پس ب��ه موض��وع FATF و رواب��ط بانكي ني��ز ورود و 

شوند كه گويي علت تمام مش��كلات تحريم ها بوده و با رفع تحريم ها، 
اقتصاد ما شكوفا مي شود. 

متأسفانه بايد گفت: با گذشت 1۲سال از شروع تحريم هاي هسته اي 
اقدامات سازنده اي براي حل مشكلات س��اختاري در حوزه اقتصادي 

كشور انديشيده نشده است. 
شافعي ادامه داد: هر چند ش��كي وجود ندارد كه موقعيت آرام و ثبات 
سياسي پيش  شرط لازم براي جذب سرمايه هاي مستقيم خارجي به 
شمار مي رود، اما اين شرط كافي نيست. شرط كافي آن است كه ثبات 
سياس��ي بتواند اولاً يك مزيت نسبي در س��رمايه  گذاري ايجاد كند و 
ثانياً بتواند روابطي را فعال كند كه در چارچوب جهاني ش��دن اقتصاد 
معني دار بوده و با آن همگرايي داشته باشند. رئيس اتاق ايران بيان كرد: 
نبايد مردم را نااميد كنيم. بايد از فرصت س��وزي دست بكشيم. دفاع و 
تكيه بر تداوم روندهاي موجود اقتصاد كشور را به نقاط نامطمئن تري 

سوق مي دهد. 
وي ادامه داد: راه مقابله با تحريم ها فراهم كردن تسهيلات در كسب وكار 

فعالان اقتصادي است. 
   آقاي سيف گفت نمي دانم در شرايط فعلي ارزي چه كار كنم

محمدمهدي بهكيش رئيس ICC نيز خطاب به وزير گفت: ما به طرف 
محاصره اقتصادي پيش مي رويم و از 4نوامبر به نوعي محاصره اقتصادي 
خواهيم داشت، اما آقاي سيف ديروز به من گفت: نمي دانم در شرايط 

فعلي ارزي چه كار كنم!
وي اظهار داشت: به احتمال زياد بايد دوباره كوپن ها را در بياوريم. 

وي با اشاره به تحريم هاي پيش رو بيان داش��ت: بنابراين ضمن اينكه 
50درصد درآمد نفت كم مي شود، انتقال پول هم به بدترين شكل انجام 
مي شود. زيرا اين مورد را امريكايي ها در اواخر دوره قبلي تحريم ها ياد 
گرفتند كه بهترين جايي كه مي توانند به اقتصاد لطمه بزنند آن است 
كه جلوي انتقال پول را بگيرند. بهكيش تصريح كرد: هنوز چندماه به 
تحريم ها مانده، اما تكانه هاي آن به شدت حس مي شود. معاون اقتصادي 
اتاق بازرگاني ايران بيان داش��ت: ديروز خدمت آقاي سيف رئيس كل 
بانك مركزي بودم كه به من گفت، نمي دانم چه كار كنم. وي خطاب به 
وزير امور خارجه كشورمان گفت: آقاي ظريف بار بر دوش شماست، شما 

هستيد كه دنيا را مي شناسيد و راه مذاكره را مي دانيد.
   اگر اقتصاد بالنده ش�د، ديپلماسي با اعتماد به نفس بيشتر 

مذاكره مي كند
عضو هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني ايران، خطاب به وزير امور خارجه 
كشورمان گفت: ما سربازان قدرت شما هستيم، هر اقتصادي كه بالنده 
باشد ديپلماسي مي تواند با اعتماد به نفس بيشتري در صحنه بين المللي 

مذاكره كند. 
 پدرام س��لطاني گفت: آن كش��ورهايي كه اقتصادهاي ب��زرگ دارند، 
قدرتشان را با اقتصادشان ديكته مي كنند و با توجه به تحريم هايي كه از 
سوي امريكا پيش رو خواهيم داشت، برخي بانك ها و شركت ها در حال 

تعديل فعاليت هاي خود با ايران هستند. 
نايب رئيس اتاق بازرگاني از توقف مراودات تجاري و بانكي كشورهايي 
كه با ما بيشترين همكاري اقتصادي را داشته اند، گزارش داد و گفت: 
 همه اذعان دارند اين بار سرعت بازگشت تحريم ها بسيار بالاست و ما 
به عنوان سربازان بخش خصوصي به ش��ما و دستگاه ديپلماسي اميد 
داريم و مي دانيم كه گره فعلي فقط با مذاكره و ديپلماسي منسجم حل 
مي شود و اين ديپلماسي، ديپلماسي است كه با همه كشورهاي همسايه 

و قدرت هاي بزرگ يك رويكرد را دنبال كند.

شافعی: مسائل و مشكلات 
اقتصادي در داخل كش�ور 
نبايد طوري مطرح شوند كه 
گويي علت تمام مشكلات 
تحريم ه�ا ب�وده و ب�ا رفع 
تحريم ها، اقتصاد ما شكوفا 
مي ش�ود. متأس�فانه باي�د 
گفت: با گذش�ت 1۲سال از 
شروع تحريم هاي هسته اي 
اقدام�ات س�ازنده اي براي 
حل مش�كلات س�اختاري 
در حوزه اقتصادي كش�ور 
انديش�يده نش�ده اس�ت
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